
Oœwiadczenie z³o¿one
przez senatora W³adys³awa Ortyla

na 64. posiedzeniu Senatu
w dniu 4 listopada 2010 r.

Oœwiadczenie skierowane do rzecznik praw obywatelskich Ireny Lipowicz

Szanowna Pani Rzecznik!
W imieniu wyborców zg³aszaj¹cych siê do mojego biura senatorskiego zwracam siê do Pani z oœwiad-

czeniem senatorskim, które dotyczy d³ugu pañstwa, jakim s¹ przedwojenne obligacje.
Nale¿y zaznaczyæ, i¿ Druga Rzeczpospolita zaci¹gnê³a szereg zobowi¹zañ wobec swych obywateli. Po

drugiej wojnie œwiatowej w³adze PRL nie zwraca³y kapita³u tych¿e obligacji, traktowano je wrêcz jako
bezwartoœciow¹ „makulaturê”. Co prawda w latach siedemdziesi¹tych dwudziestego wieku dokonano
wykupu niektórych obligacji, lecz tylko dlatego, i¿ by³o to warunkiem uzyskania po¿yczek na Zachodzie.
Po 1989 r. Bank Gospodarstwa Krajowego prowadzi³ przez szeœæ lat rejestracjê tych papierów warto-
œciowych, lecz do niczego to nie doprowadzi³o – skoñczy³o siê jedynie na ich rejestracji.

Z uzyskanych informacji wiem, i¿ resort finansów nie chce sp³acaæ obligacji, argumentuj¹c, i¿ uleg³y
one przedawnieniu.

Wobec tego zwracam siê do Pani Rzecznik z oœwiadczeniem. Pragnê w nim zapytaæ o mo¿liwoœci pra-
wne podjêcia przez RPO odpowiednich kroków w celu w³aœciwego zadoœæuczynienia wierzycielom przez
Skarb Pañstwa.

Jako przyk³ad podam sytuacjê pana Tadeusza R., który posiada takowe obligacje po swoim ojcu; na
marginesie nadmieniam, i¿ w tej sprawie na pocz¹tku roku 2009 zwróci³em siê ju¿ do rzecznika praw
obywatelskich.

Z powa¿aniem
W³adys³aw Ortyl




